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Plats och tid
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Övriga närvarande

Justerare

Justeringens plats och datum 

Underskrifter
Sekreterare

Ordförande

Justerare

Organ

Sammanträdesdatum 

Anslaget sätts upp 

Förvaringsplats för protokollet

Underskrift

PROTOKOLL 
Sammanträdesdatum: 2023-04-18

Svedala kommunhus, sammanträdesrum Naverlönnsalen, tisdagen den 18 april 
2023 kl 17:00-17:50.
Ledamöter

Se närvarolista på sida 2

Tjänstgörande ersättare

Se närvarolista på sida 2

□2
SVEDALA KOMMUN

Se närvarolista på sida 2

Monalisa Flamander

Svedala kommunhus, Miljö och teknik, 2023-04-18

Nerma Kunovac
Paragrafer § 33

Peter Jansson

Monalisa Flamander

Anslagsbevis
Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag.

Tekniska nämnden 

2023-04-18

2023-04-19 Anslaget till och med 2023-05-11

Svedala kommunhus, Miljö och teknik

Nerma Kunovac 
Utdragsbestyrkande

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande
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TEKNISK NÄMND PROTOKOLL 
Sammanträdesdatum: 2023-04-18

Närvarolista
Beslutande
Ledamöter

Peter Jansson (M), Ordförande 
Linda Allansson Wester (M)
Per Olof Lindgren (L), 1 :e vice ordförande 
Valentin Jovanovic (S)
Henrik Corneliussen (SD)
Monalisa Flamander (SD)

Tjänstgörande ersättare

Erik Almgren (ÄS) ersätter Ann-Charlotte Ziegenfeldt (S)

Ersättare och insynsplatser
Camilla Nordén (C)
Stefan Wellershaus (KD)
Jan-Olof Nilsson (BP)
Erik Almgren (ÄS)
Daniel Forsberg (MP)
Rickard Olofsson (SD) från kl. 17:43 
Mats Nilsson (SD)

Övriga närvarande (personalföreträdare, tjänstepersoner m.fl.)

Mathias de Maré, samhällsbyggnadschef
Nerma Kunovac, administratör
Pia Lindberg, nämndsekreterare
Alexandra Pamp, administrativ chef
Andreas Johansson, controller
Fredrik Fagreil, konsult
Fredric Palm, strategisk planeringschef
Ingrid Edling, VA-chef
Johanna Andersson, gatu- och parkchef
Privatperson

M Moderaterna BP Barapartiet
S Socialdemokraterna MP Miljöpartiet
SD Sverigedemokraterna C Centerpartiet
L Liberalerna V Vänsterpartiet
ÄS Älska Svedala KD Kristdemokraterna

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande



3(6)

SVEDALA KOMMUN

ESE3

TEKNISK NÄMND PROTOKOLL 
Sammanträdesdatum: 2023-04-18

Ärendelista
§33

Utredning om eventuellt medlemskap i kommunalförbundet VA SYD 4
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Sammanträdesdatum: 2023-04-18

TEKNISK NÄMND

§33

Utredning om eventuellt medlemskap i 
kommunalförbundet VA SYD
Dnr 2020-000380

Beslut
Tekniska nämnden beslutar att föreslå kommunfullmäktige

att ansöka om medlemskap avseende vatten- och avloppsverksamheten i 
kommunalförbundet VA SYD,

att Svedala kommuns kostnader som uppkommer under ansöknings- och 
övergångstiden finansieras inom VA-kollektivets ram, samt

att uppdra åt teknisk nämnd att bistå med de uppgifter som VA SYD efterfrågar 
under ansöknings- och övergångstiden.

Reservationer
Per Olof Lindgren (L) reserverar sig skriftligen till förmån för eget 
avslagsyrkande.

Sammanfattning av ärendet
Kommunalförbundet VA SYD bildades 2008 av Lund och Malmö kommuner och 
är idag en samverkan inom VA-området mellan medlemskommunerna Lund, 
Malmö, Burlöv, Eslöv och Lomma. VA SYD har övertagit huvudmannaskapet 
för medlemskommunernas VA-verksamhet och ansvarar för att tillhandahålla 
dricksvatten samt hantera avloppsvatten och dagvatten. Huvudmannaskapet 
innebär lite förenklat att förvalta VA-verksamheten och den VA-anläggning 
bestående av reningsverk, pumpstationer, tryckstegringsstationer, ledningsnät 
och anordningar som ägs av VA-kollektivet i en kommun. Idag är Svedala 
kommun själv huvudman för VA-verksamheten i kommunen. Vid ett eventuellt 
medlemskap skulle alltså i stället VA SYD bli huvudman för VA-verksamheten i 
Svedala kommun.

Kommunfullmäktige beslutade i 17 februari 2021 att kommunens viljeinriktning 
var att ansluta sin allmänna avloppsanläggning till Nya Sjölunda inom 
programmet Hållbar avloppsrening i ett växande Skåne (kallat HAR-projektet) 
samt att ge kommunstyrelsen i uppdrag att i samråd med VA SYD skyndsamt 
påbörja processen för ansökan om medlemskap i kommunalförbundet VA SYD.
Under de senaste åren har frågorna om medlemskap i VA SYD respektive 
anslutning till HAR-projektet behandlats tillsammans. Sedan 
kommunfullmäktiges beslut i februari 2021 har dock förutsättningarna 
förändrats och frågorna behandlas idag som två separata ärenden. Under 
våren 2023 behöver Svedala kommun fatta beslut huruvida kommunen vill 
ansöka om medlemskap i VA SYD. Oavsett vilket beslut som fattas i 
medlemskapsfrågan behöver kommunen därefter (enligt plan hösten 2023) fatta 
beslut om kommunen vill ansluta sin allmänna avloppsanläggning till Nya
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Sjölunda inom HAR-projektet och i så fall också i vilken omfattning kommunen 
vill ansluta. Bara och Klågerup med omnejd är idag anslutna till befintliga 
Sjölundaverket och därför är Svedala kommun i detta avseende avtalskund hos 
VA SYD.

Orsaken till att beslutet om medlemskap i VA SYD kommer före beslutet om 
anslutning till HAR-projektet är den att de kommuner som väljer att ansluta till 
HAR som medlemmar i VA SYD gör det till självkostnad enligt en 
fördelningsnyckel medan de kommuner som inte är medlemmar i VA SYD och 
som väljer att ansluta till HAR gör det som avtalskunder.

Förvaltningens sammantagna bedömning är att Svedala kommun bör ansöka 
om medlemskap i kommunalförbundet VA SYD.

Ärendet föredras av samhällsbyggnadschef Mathias de Maré.

Handlingar i ärendet
Tjänsteskrivelse 2023-04-11

Protokollsutdrag kommunfullmäktige 2021-02-17 § 10

Förord till Utredning Svedala kommuns VA-ledningssystem

Rapport Sweco 2021-10-25, Utredning av Svedala kommuns VA- 
ledningssystem

Översikt befintlig organisation för skattefinansierad verksamhet och dess 
koppling till avgiftsfinansierad verksamhet
Processen för medlemskap i VA SYD

Samhällsbyggnadschefens presentation inför beslut

Svenskt vattens rapport om kommunal VA-samverkan

Statskontorets rapport om kommunal samverkan

VA SYDs årsredovisning

VA SYDs affärsplan

Yrkanden
Per Olof Lindgren (L) yrkar avslag till liggande förslag till beslut. Linda Allansson 
Wester (M) yrkar avslag till Per Olof Lindgrens (L) yrkande och bifall till liggande 
förslag till beslut.

Beslutsgång
Ordföranden sammanfattar att det finns två förslag till beslut. Det är dels 
liggande förslag till beslut att ansöka om medlemskap avseende vatten- och 
avloppsverksamheten i kommunalförbundet VA SYD, dels Per Olof Lindgrens 
(L) yrkande om avslag till liggande förslag till beslut.

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att tekniska nämnden 
beslutar att bifalla liggande förslag.

Votering begärs och genomförs.
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Voteringsproposition: Den som vill bifalla liggande förslag till beslut röstar JA, 
den som vill bifalla Per Olof Lindgrens (L) yrkande om avslag på detsamma 
röstar NEJ.

Omröstningsresultat: 5 JA, 1 NEJ och 1 som avstår.

Ja-röster: Peter Jansson (M), Linda Allansson Wester (M), Valentin Jovanovic 
(S), Henrik Corneliussen (SD), Monalisa Flamander (SD).

Nej-röster: Per Olof Lindgren (L).
Avstår: Erik Almgren (ÄS).

Ordföranden finner att tekniska nämnden beslutar att bifalla liggande förslag till 
beslut.

Beslut skickas till
Kommunstyrelsen

Ordförandes signatur Justerandes signatur Utdragsbestyrkande



Reservation

Härmed reserverar jag mig till förmån för mitt eget avslagsyrkande vid tekniska nämndens 
sammanträde den 18 april 2023, avseende Svedala kommuns anslutning till kommunalförbundet 
VA-syd.

Min syn på ärendet.
Svedala kommun bör även i fortsättningen i egen regi tillhandahålla medborgarna 

dricksvatten-, avlopps- och dagvattentjänster och avstå från att gå med i VA-syd.
Vattentjänster i tätorter är en del av kommunens kärnverksamhet, något vi är skyldiga att 

tillhandahålla och något vi är ansvariga för inför medborgarna. Har vi ansvar skall vi också ha makt 
över verksamheten. I VA-syd skulle Svedala i praktiken ha ett mycket litet inflytande och 
möjligheten för Svedalas medborgare att via demokratiska medel påverka verksamheten i stort sett 
obefintlig. Även formellt vore makten liten. I dag har Malmö kommun egen majoritet i 
förbundsfullmäktige och även om någon förskjutning skulle ske med ett inträde av Svedala torde 
det ha liten reell betydelse.

Ett minst lika stort problem som den formella makten över organisationen är den informella 
makt en stor separat förvaltning får. Den bifogade utredningen från statskontoret vittnar om att en 
vanlig följd av denna typ av samarbeten inte är minskade kostnader utan smygande 
ambitionshöjning, vilka sällan efterfrågats, ibland förskönande omskrivna som kvalitetsförbättring. 
Det kan vara befogat ibland men då skall det vara öppet redovisat och helst efterfrågat av 
medborgarna. Det kommer att bli mycket svårare för Svedalas demokratiska organ att få gehör för 
sina synpunkter och prioriteringar hos VA-syd än hos en egen förvaltning.

Det spekuleras ibland om s.k. stordriftsfördelar i kommunal verksamhet, men ytterst sällan ser 
man några redovisade, trots att de nog vore lätta att hitta om de fanns. Det underlag som föreligger 
inför Svedala kommuns beslut är inget undantag. Statskontoret konstaterar att sådana fördelar i 
regel inte finns, i varje fall inte i geografiskt bundna verksamheter.

Även om det i någon del skulle realiseras några stordriftsfördelar är det ingalunda säkert att 
de skulle komma Svedala till del. Mera troligt är att de skulle ätas upp av ökad byråkrati eller ännu 
flottare huvudkontor. (Det ligger redan på en av Malmös dyrare addresser men kan säkert bli 
större.)

För Svedalas del skulle anslutning till VA-syd innebära förlorade stordriftsfördelar, framför 
allt i kommunens avdelning för VA-, gatu- och parkarbeten. Om man skall vara en s.k. robust 
kommun med beredskap för det oväntade är det viktigt att ha en egen organisation för yttre arbeten. 
En styrka som vi fullt ut disponerar och som bara är lojala med kommunen. F.n. finns ca 30 
personer vilka praktiskt sköter gator, VA-nät och park- och idrottsområden. Därtill hyrs många in 
för olka uppdrag. Det är viktigt att denna styrka inte blir för liten och att den innehåller folk med 
olika kompetenser och med lokalkännedom men även med basal utrustning. Det är också viktigt att 
den kan sysselsättas hela året, samtidigt som den finns tillgänglig för kraftsamling i akuta lägen.
Här riskerar vi att få en sämre organisation om vi bryter ut VA-sidan. Flera av de anställda i denna 
verksamhet är också deltidsbrandmän, praktiskt då deras lokaler ligger vägg i vägg. Detta är ett skäl 
i sig att värna denna avdelning.

Robusthet på fältet är mycket viktigare än robusthet på kontoret!
Med anslutning till VA-syd skulle vi också få ett mindre och sårbarare projektkontor, de som 

håller i exploaterings- och VA-projekt.
De argument som anförts för ett uppgående i VA-syd är i stort sett att vårt VA-kontor är litet, 

att det är ont om VA-ingenjörer, att de som finns inte vill jobba i Svedala och att alla VA-ingenjörer 
vill vara specialister på något litet smalt ämne.

Jag anser att detta är svaga argument. Det kan vara att det finns litet för få VA-ingenjörer för 
att det skall vara en behaglig arbetsgivarens marknad. Detta drabbar i så fall även VA-syd.
Skillnaden är att om vi har en egen förvaltning bestämmer vi själva om löner och villkor och vad vi 
vill prioritera. När en offentlig arbetsgivare dominerar en arbetsmarknad blir den lätt osund. Dagens



ingenjörsmarknad i Skåne är diversifierad med många möjliga arbetsgivare. Det är bra och jag tror 
att Svedala väl kan hävda sig på den. Jag tror vidare att det visst finns folk som vill ha ett bredare 
uppdrag och som vill jobba i Svedala. Det har faktiskt gått hyggligt hittills.

Ett litet kontor har också fördelar. Beslutsvägarna blir kortare, byråkratin mindre, 
handlingskraften större. Avståndet till andra kommunala organ blir också mindre. Detta är inte minst 
viktigt. Frågor om vatten, avlopp och numera kanske särskilt dagvatten är alltid centrala vid 
exploatering och i arbete med detaljplaner och översiktsplaner.

Vår förvaltning oroar sig för en ökad investeringsvolym i framtiden. Oron är obefogad. Det vi 
ser komma är inte större än vad vi klarat ibland under tidigare år. Det är heller inte säkert att större 
investeringsvolym innebär så mycket mer jobb för kontoret. Däremot är det viktigt för kommunen 
att ha kunna bestämma vad som skall ske och när.

Det är i grunden bra med en overheadorganisation som är litet slimmad. Då måste man 
prioritera bland arbetsuppgifterna. Det är alltid bra, särskilt i det kommunala. Detta med 
långsiktsplanering och strategiarbete skall heller inte överdrivas. Jämfört med de flesta 
verksamheter är Svedalas VA-verksamhet ganska stabil. Inga marknader eller territorier skall 
erövras och inga nya produkter skall uppfinnas.

Slutligen finns det två omständigheter som är speciella just nu och som i sig motiverar 
försktighet med VA-syd. Dess politiska organisation är omständlig, tungrodd och oklar. Den har 
ifrågasatts och varit föremål för utredning. F.n. verkar detta ha pausats men jag tror att 
sannolikheten är stor att den ser annorlunda ut om några år. VA-syd är vidare inne i flera projekt om 
flera miljarder var vilka när de väl satts i gång inte kan avbrytas. Däremot kan de bli mycket dyrare 
än tänkt. Som medlem delar man risken. Som medlemmar i Sydvatten och SYSAV delar vi redan 
stora investeringsrisker framöver. Vi bör vara försiktiga med att exponera oss ytterligare.

Slutsats:
Låt oss behålla vår självständighet och avstå från VA-syd!
Detta är för övrigt precis samma slutsats som Kävlinge, Staffanstorp och Vellinge kommit 

fram till.

V Kärrstorp 18/4 2023


